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Chceme Prahu 
bezpečnější
Všichni, kdo žijeme v Praze, včetně těch, 
kteří ji jen navštíví, se v metropoli chceme 
cítit bezpečně. Nechceme se smířit s tím, že 
dealeři nabízejí dětem drogy přímo před ško-
lami. Nechceme při cestě tramvají křečovitě 
svírat peněženku a bedlivě sledovat, zda nám 
ji někdo zrovna nekrade z tašky. Nechceme 
po setmění vycházet na ulici se srdcem 
v krku a obavami v očích. Nechceme, aby 
nás za rukávy tahali opilci nebo prostitutky 
s rozmanitou škálou nabídek anebo naopak 
požadavků. To ale jistě nechtějí obyvatelé 
žádné světové metropole.

Za nejnebezpečnější hlavní města v Evropě 
jsou považovány například Atény, Řím anebo 
Bukurešť. V porovnaní s nimi je na tom Praha 
velmi dobře. Ale ne zas tak dobře jako 
Kodaň anebo Stockholm. Přestože v meziná-
rodním srovnání je tedy hlavní město ČR mís-
tem relativně bezpečným, faktem zůstává, 
že jen loni v něm bylo spácháno 95 731 
trestných činů. Jejich objasněnost přitom 
neroste, v případě drobné pouliční kriminality 
dokonce klesá. Vedení hlavního města se již 
před třemi lety rozhodlo tuto situaci změnit 
a pro bezpečnost v Praze udělat co nejvíc. 
Jistě se zeptáte: Co to konkrétně je?

Tak tedy: V metropoli působí 1700 stráž-
níků. Ulice hlavního města monitoruje 318 
bezpečnostních kamer. Město podpo-
ruje i práci Policie ČR. Poskytuje policis-
tům služebny, částečně platí jejich vozový 
park, výpočetní techniku a sedmi milióny 
korun ročně přispívá na ubytování čtyř stovek 
absolventů policejních akademií, kteří jsou 
přednostně nasazováni do pražských ulic.

Společným úsilím Magistrátu hlavního 
města Prahy, Dopravního podniku, Policie 
ČR a Městské policie Praha se ke konci loň-
ského roku podařilo významně omezit krimi-
nalitu v centru, zejména v okolí Václavského 
náměstí. Rozsáhlá akce přinesla následující 
výsledky: 43 zadržených kapsářů, 15 dro-
gových dealerů a 116 prostitutek. Celkem 
bylo zadrženo 70 hledaných osob, vyhoš-
těno 22 cizinců a na pokutách vybráno 
769 400 korun. To, že loni bylo na území 
hlavního města spácháno o 1612 trestných 
činů méně než v roce 2003, je nesporně 
úspěch, nicméně je potřeba pokračovat 
i letos. Proto jsme již v lednu instalovali 22 
nových bezpečnostních kamer, 44 dalších 
posílilo monitoring dopravy. Na základě pra-
videlného monitoringu se vedení města spo-
lečně s policejními složkami rozhodlo posílit 
policejní hlídky na hlavním nádraží a ve ves-
tibulech metra. Například ve stanici Můstek, 
kam se přesunula část kapsářů vytlačených 
z Václavského náměstí.

Veřejný pořádek je naší prioritou. Měst-
skou policii proto posílila stovka nových 
strážníků a Dopravní podnik hlavního města 
Prahy desítka revizorů. Městští strážníci mají 
navíc od 1. ledna 2006 pravomoc podrobo-
vat zkouškám na alkohol řidiče nebo osoby 
narušující veřejný pořádek. Pokud test pro-
káže podnapilost, mohou hříšníka odvézt na 
záchytnou stanici. Od začátku roku platí nový 
zákon, který mimo jiné zakazuje kouření na 
zastávkách MHD. Kuřáci, kteří toto pravidlo 
porušili, již zaplatili na pokutách více než sto 
tisíc korun. Uděláme všechno pro to, aby-
chom zatím nepříliš uspokojivé závěry poli-
cejních statistik zlepšili, a pevně věřím, že se 
nám to podaří.
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Čtěte str. 5

Rušné chvíle
Martiny Sáblíkové

V posledních dnech se kolem osmnácti-
leté rychlobruslařky Martiny Sáblíkové 
rozpoutal nevídaný mediální ruch. Vše si 
vlastně způsobila sama, když se na olym-
pijském ledovém ovále postarala o jedno 
z největších českých překvapení zimních 
olympijských her v Turíně. V závodu na 
tři tisíce metrů dojela sedmá a ve své sil-
nější disciplíně na pět tisíc metrů dokonce 
čtvrtá, když vylepšila juniorský světový 
rekord. zaslouženého odpočinku se však 
rodačka ze Žďáru nad Sázavou v nej-
bližších dnech nedočká. Vedle závěreč-
ného závodu Světového poháru ji čeká 
také dvojnásobné mistrovství světa. 

Nemohu zahájit náš rozhovor jinak než 
otázkou: Jak hodnotíte svoji premiérovou 
účast na olympijských hrách s odstupem 
několika dní?
Jsem se svým vystoupením velice spoko-
jená. Čtvrté místo je sice jen krůček od 
medaile, ale na druhé straně je to moje 
první olympiáda, takže tohle umístění 
je naprosto úžasné. Bezprostředně po 
závodech jsem byla malinko zklamaná, 
ale nyní, s odstupem času, vnímám tyto 
výsledky jako úspěch.

Mnoho sportovců si stěžovalo na špatnou 
organizaci her i nedostatek zájmu veřej-
nosti. Jak tyto okolnosti působily na vás?
Já nevím, jak to vnímali ostatní sportovci, 
ale já jsem byla v průběhu celé olympiády 
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maximálně spokojená. Navíc se ještě před 
olympiádou jely v téže hale závody Svě-
tového poháru, takže jsem velice dobře 
věděla, co mě čeká, a vyhnula jsem se tak 
jakémukoli nepříjemnému překvapení.

Jaký program vás čeká teď, v příštích dnech 
a týdnech?
Za několik dní odjíždím na soustředění 
do Německa, odkud rovnou zamířím do 
nizozemského Heerenveenu na závěrečný 
závod Světového poháru. Poté mě ještě 
čeká mistrovství světa juniorů a seniorů. 

Myslíte si, že na vás soupeři po tom výbor-
ném výsledku na olympiádě budou pohlížet 
s větším respektem, nebo už vás znají?
Ve Světovém poháru jsem už několik velice 
dobrých výsledků zajela, takže soupeřky 
už asi nejsou tolik překvapené a počítají 
se mnou. 

Který z nadcházejících závodů pro vás 
bude nejdůležitější?
Všechny závody jsou pro mě stejně důležité. 
Ve Světovém poháru bych se chtěla udržet 
do desátého místa. Na mistrovství světa 
juniorů se moc těším, mnoho lidí tam velice 
dobře znám a budu si závody vyloženě uží-
vat. Mistrovství světa seniorů potom bude 
hodně záviset na aktuální pohodě a formě.
 Milan Štěrba

olympiáda skončila

Jeden svět, tak se jmenuje mezinárodní fes-
tival dokumentárních filmů o lidských prá-
vech. Již osmý ročník byl v našem hlav-
ním městě zahájen 1. března a potrvá do  
9. března. Festival Jeden svět pořádá spo-
lečnost Člověk v tísni při České televizi.

Festivalovým centrem se stalo kino 
Lucerna. Dalšími festivalovými kiny jsou 
Světozor, Evald, Mat a Ponrepo. „V letoš-
ním  roce  jsme  z téměř  tisícovky  přihláše-
ných  filmů  nakonec  vybrali  110  doku-
mentů.  Jsem  rád,  že  se  po  sedmi  letech 
existence  daří  festivalu  naplňovat  jeho 
výrazný  potenciál  komunikovat  s veřej-
ností v České republice o tom, co se děje ve  Pokračování na straně 2

Jubilejní, dvacáté zimní olympijské hry již 
patří minulosti. na slavnostním ceremoniálu 
v Turíně je uzavřel tradiční formulkou před-
seda Mezinárodního olympijského výboru 
Jacques Rogge. Olympijskou vlajku poté 
převzal starosta kanadského Vancouveru. 
Letošní hry přinesly mnoho nezapomenutel-
ných soubojů i neuvěřitelných kolapsů. 

Mezi světovou špičkou se ani tentokrát 
čeští sportovci neztratili. Zisk čtyř medailí 
je nejlepším výsledkem v samostatné histo-
rii České republiky a zařadil naše reprezen-
tanty na patnácté místo v celkovém pořadí 
národů. 

Nejlépe ze všech účastníků se z Turína 
odjíždělo německé výpravě. Její zástupci 

v jedenácti z 84 disciplín nenašli pře-
možitele a s téměř 30 cennými kovy se stali 
nejúspěšnějšími ze všech účastníků. Do 
dějin vstoupily hry rovněž u sousedů ze Slo-
venska, kteří získali zásluhou stříbrného 
snowboardisty Radoslava Žideka první 
medaili ze zimních her.

Pokračování na straně 3
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Záštitu nad festivalem převzal 
již tradičně Václav Havel. Festi-
val dále zaštítili ministr kultury 

Vítězslav Jandák a primátor hlav-
ního města Prahy Pavel Bém. Spolu-

pořadateli jsou Ministerstvo kultury ČR 
a Magistrát hlavního města Prahy. 

Kromě filmů v ybraných 
do soutěžních kategorií 

budou představeny další 
snímky v několika tema-
tických sekcích. Vzhle-
dem k tomu, jaké popu-
laritě se u nás těší 
filmy Larse von Triera,  

filmový festival Jeden svět má centrum v kině Lucerna
světě a jakým zásadním 
výzvám  čelí  meziná-
rodní  společnost,“ 
říká zakladatel festi-
valu Igor Blaževič. 

O polovinu medailí se postarala Kateřina Neumannová

Po dvanácti dnech klidu zahoří nad ital-
ským Turínem opět olympijský oheň. Tento-
krát bude věnován účastníkům iX. zimních 
paralympijských her. 

V pěti sportovních disciplínách – v alp-
ském lyžování, severském lyžování, biat-
lonu, curlingu a sledge hokeji se utká 520 
reprezentantů ze 40 zemí. Českou repub-
liku budou reprezentovat pouze závodníci 
v alpském lyžování, kteří splnili náročná 
kvalifikační kritéria ČPV. 

Jsou jimi zrakově handicapovaná lyžařka 
Anna Kulíšková (jejím trasérem je otec 
Martin Kulíšek) a čtyři tělesně postižení 

lyžaři Jan Dostál, Stanislav Loska, Radim 
Kozlovský a Michal Nevrkla. Na zimních 
paralympijských hrách budou v alpském  
lyžování poprvé použity tzv. přepočtové 
koeficienty pro určení konečného pořadí 
ve zredukovaných kategoriích stojících, 
sedících a zrakově postižených

S muslimy, Afrikou i Ruskami

začínají  paralympijské hry Turín 2006
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Nové parky pro Pražany
zelené pásy parků podél řeky, město pro-

pojené cyklostezkami, jezera na jihu Prahy 
– tyto vize se z územního plánu města 
mohou postupně přenést do skutečnosti. 
Ke známým pražským parkům a oázám 
klidu přibudou parky v Karlíně, na Mani-
nách, v Lahovicích.

Hlavní město může využít nabízené šance. 
Změnilo územní plán na celé ploše, kam se 
v roce 2002 rozlila řeka. Nově vybudované 
protipovodňové zábrany nejen chrání město, 
ale umožňují i vznik nových obytných sou-
borů. A co místa, kde se případná záplavová 
vlna rozlije? „Zastavěná  místa  města  Prahy 
jsou ochráněna, jsou vybudovány protipovod-
ňové zábrany, zpracovány rozlivové mapy. Na 
alternativu  možných  záplav  jsme  připraveni. 
Území  mezi  povodňovými  liniemi  a  řekou  je 
předurčeno k budování rekreačních zón,“ říká 
Jan Bürgermeister, náměstek primátora.

obnova vltavských ramen 
pro sport a rekreaci

Předpokládané nové městské soubory Kar-
lína, Manin a Libně se vymezují stopou pro-
tipovodňové ochrany. Tou se území rozdě-
luje na dvě části – za zábranami vyroste 
nová rezidenční čtvrť a před protipovod-
ňovou ochranou jsou pozemky určeny pro 
zeleň, sport a rekreaci. Jde o území asi 60 
hektarů. „Tento  návrh  územního  plánu  zna-
mená  zatraktivnění  lokality.  V jižní  části 
vzniknou  plochy  přírodní  zeleně  se  sítí  pro-

menádních  cest.  Z důvodu  zkvalitnění  prů-
toku řeky při povodních bude obnoveno dolní 
karlínské  rameno  řeky,  které  spolu  s parkem 
vytvoří atraktivní rekreační prostor s vodními 

kaskádami,“ vysvětluje návrh plánu Jan Bür-
germeister. 

Severní část území může být také využita 
pro rekreaci a sport s přístavišti osobních 

lodí. Těžištěm aktivit bude přírodní amfite-
átr s jevištěm na ploše řeky. „Kompozice navr-
hovaných  úprav  vychází  z důležitého  posta-
vení území, které se prakticky dotýká centrální 
oblasti Prahy a bude rekreačním zázemím pro 
nově navrhované obytné soubory okolo býva-
lých  libeňských  doků  holešovického  přístavu 
a  celé  oblasti  od  Libeňského  mostu  k  Invali-
dovně,“ říká Jan Bürgermeister.

Výstavbou protipovodňových zábran se 
také přirozeně rozšiřuje síť cyklostezek podél 
řeky. Brzy se tak cyklisté budou moci bez 
křížení s auty dostat od Mánesova mostu 
pod Libeňský zámek a zde navázat na cyk-
lostezku od soutoku Rokytky dále na sever 
ven z Prahy.

Rekreační jezera na 
soutoku berounky 

a vltavy
Další lokalitou, v níž město uvažuje o roz-

šíření rekreačních zón pro Pražany, je území 
na soutoku Berounky s Vltavou. „Jde o zápla-
vové  území  mezi  Velkou  Chuchlí,  Radotínem 
a  Zbraslaví.  Povodeň  z roku  2002  ukázala 
nutnost zvětšení kapacity tohoto pro ochranu 
Prahy  nesmírně  cenného  rozlivového  území. 
V plánech  města  se  tak  prosadila  myšlenka 
vzniku tří nových velkých vodních ploch, které 
by  po  odtěžení  štěrkopísků  pro  výstavbu  dál-
nice  byly  upraveny  parkově,  a  tak  by  vzniklo 
nové  rekreační  zázemí  kousek  od  centra 
města,“ je přesvědčen Jan Bürgermeister, 
náměstek primátora.  Hana Stará

bude jistě velkým tahákem retrospek-
tiva Zentropa: Manifest Dogma v doku-
mentárním filmu. Půjde o výběr filmů 
dánské produkční společnosti Zentropa, 
založené právě režisérem Larsem von 
Trierem. „Jeden svět by chtěl upozornit na 
dokumentární snímky produkované Zen-
tropou, které jsou sice méně známé než ty 
hrané,  ovšem  přinejmenším  stejně  zají-
mavé,“ říká programová ředitelka festi-
valu Tereza Porybná. 

Ve světové premiéře bude na festivalu 
uvedena nová kolekce snímků z projektu 
Gender Montage. Tyto unikátní doku-
menty zachycují nelehké postavení žen 
v sedmi postsovětských zemích. Jedním 
z témat letošního ročníku je také soužití 
Evropanů s muslimy a celou sekci věnuje 
festival filmům o Africe.  (red)

Pokračování ze strany 1

S muslimy...

PRAžSKé zPRAvodAJSTví
REKREAčNí zóNy – PRoTIPovodňová oChRANA – doPRAvA
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NáměSTEK PRImáToRA Jan Bürgermeister 
představuje nové rekreační zóny Prahy

Oázy klidu a zelené přírody přibudou v Karlíně, na Maninách a také v Lahovicích

druhý. Cílem výběrového řízení bylo nale-
zení vyhovujícího nového sídla pro zaměst-
nance a zároveň jednotného komunikačního 
bodu pro veřejnost. 

Bývalá budova ČEZ, do níž se úřad přestě-
huje, se nachází v Jungmannově ulici, neda-
leko nejvýznamnějšího pražského dopravního 
uzlu – stanice metra Můstek. Navíc přímo 
sousedí s městským objektem Adria, v němž 
jsou soustředěny mj. Infocentrum EU, Pražská 
energetika a Pražská plynárenská. Ve ved-
lejší, Charvátově ulici sídlí odbor sociální péče 
a zdravotnictví MHMP. Plánované stěhování 
Magistrátu hl. m. Prahy představuje v rámci 
České republiky zcela výjimečnou záležitost, 
a to jak svým významem, tak rozsahem. Od 
zaměstnanců i všech dalších zainteresova-
ných osob bude vyžadovat profesionální pří-
stup a maximální vstřícnost. „Podle  smlouvy 
by  rekonstrukce  budovy  měla  být  dokončena 
do devíti měsíců po jejím podpisu dne 27. ledna  
t.  r.  Považuji  ale  za  optimální,  aby  stěhování 

proběhlo v letních měsících, a v tomto smyslu se 
budu  snažit  vést  jednání,“ říká ředitel MHMP 
Martin Trnka. Tomu se také podařilo dojed-
nat sedmiapůlmiliónovou slevu z původní 
nabídkové ceny nájemného, které nyní po 
slevě činí 197 miliónů Kč/rok. Smlouva navíc 
pokrývá i facility management. Proti sou-
časnému stavu nové řešení představuje pro 
město celkovou úsporu cca 53 miliónů korun 
ročně. Dlouhodobý pronájem prostor je tak 
stále ekonomicky výhodnější než odkoupení 
nemovitosti nebo dokonce stavba nového 
sídla. Kromě dalších objektivních důvodů, jako 
je neexistence vhodné stavební parcely v cen-
tru, byla varianta pronájmu zvolena místo 
nákupu nebo výstavby nového objektu pře-
devším proto, že tyto varianty by jednorázově 
značně zatížily městský rozpočet, přičemž jed-
noznačnou prioritou města jsou takové připra-
vované projekty jako výstavba dalších úseků 
metra anebo silničního okruhu.  

 Tereza Dvořáčková

Pražský magistrát změní adresu i tvář
Magistrát tak ušetří až 53 miliónů korun 

ročně a občané získají moderní technikou 
vybavený úřad lokalizovaný v dopravně 
dostupném centru města. „Naším  cílem  je 
vytvořit  supermarketový  systém,  kde  občan 
»nakoupí«  všechny  veřejné  služby  a  půjde 
spokojeně  domů,“ říká primátor hl. města 
Prahy MUDr. Pavel Bém. „Jde  o  historicky 
jedinečnou  příležitost  nabídnout  veřejnosti 
přesně ty služby, které odpovídají modernímu 
evropskému standardu, a to jak v obsahu, tak 
formě,“ soudí pražský primátor Pavel Bém. 
„Smysluplnost  celého  projektu  je  podložena 
analýzou  renomované  agentury  Cushman  
&  Wakefield  Haley  &  Baker,  která  sloužila  za 
podklad  a  stanovila  hlavní  kritéria  výběro-
vého řízení,“ dodává primátor P. Bém.

V současné době sídlí jednotlivé odbory 
pražského magistrátu v celkem šestatřiceti 
budovách po celé Praze, z nichž některé jsou 
hůře dostupné, a občané jsou tak nuceni ztrá-
cet čas cestováním z jednoho konce města na 

Služby odpovídající evropskému stan-
dardu nabídne Pražanům nové sídlo 

magistrátu v Jungmannově 
ulici, kam se přestěhuje 

více než 1200 úřed-
níků, dnes roztrou-

šených v 36 budo-
vách po celém 

městě. 

Praha má dopravní informační systém
Kudy nejlépe projet z jednoho konce 
města na druhý? Kterým místům se raději 
vyhnout? Kde je dopravní zácpa kvůli 
nehodě? A jsou ještě volná místa na parko-
vištích P + R? Odpověď na tyto a další otázky 
a informace o dopravní situaci v metropoli 
nabízí informační systém, který jako službu 
veřejnosti zavedlo hlavní město Praha. 

Systém využívá nejmodernější technologie 
(internet, mobilní telefony či satelit) a od 
jeho uvedení do zkušebního provozu v čer-
venci loňského roku se ukázalo, že zájem 
o tyto informace nemají jen motoristé, ale 
i širší veřejnost. Od ledna letošního roku již 
systém pracuje „naostro“ a denně poskytuje 
stovky informací – např. o stupních zátěže 
na vybraných komunikacích, o plánovaných 
dopravních omezeních, o dopravních neho-
dách a dalších mimořádných situacích. 

Informace na internetu
Na webových stránkách www.doprava-
praha.cz jsou k dispozici tyto informace: 

Zátěžové mapy hustoty provozu pro oblasti, 
kde je sledován dopravní provoz. Tabulky se 
stupni provozu na komunikacích ve sledo-
vaných oblastech. Fotografie z vybraných 
dopravních kamer. Informace o aktuálních 
a plánovaných uzavírkách. Přehled volných/
rezervovaných/obsazených míst na parkoviš-
tích typu P + R. Další informace o dopravě 
nabízejí webové stránky hl. m. Prahy www.
praha-mesto.cz v sekci DOPRAVA, kde jsou 
mimo jiné zpřístupněny on-line výstupy ze 
72 dopravních kamer umístěných na nejfrek-
ventovanějších místech metropole.

doprava v mobilu
SMS – Dopravní zpravodajství prostřednic-
tvím SMS je dostupné pro uživatele všech 
mobilních sítí. Formou SMS lze získat tyto 
informace: Stupně provozu na vybraných 
komunikacích a informace o volných místech 
na parkovištích typu P + R. 
MMS – Tohoto způsobu je zatím možné využí-
vat jen v rámci některých sítí. Zájemce může 
dostat aktuální fotografii z vybrané dopravní 

kamery a také zátěžovou mapu hustoty pro-
vozu a informace o volných parkovacích mís-
tech na parkovištích typu P + R. Blíže na www.
dopravnikamery.cz
WAP – Na adrese http://wap.doprava- 
-praha.cz jsou k dispozici tyto informace: 
Stupně provozu na komunikacích ve sledova-
ných oblastech. Dopravní omezení ve vybrané 

síti pražských komunikací. Přehled volných 
míst na parkovištích typu P + R.

Systém dynamické 
navigace

Systém dynamické navigace RDS-TMC 
(Radio Data System – Traffic Message 
Channel) je velmi důležitou a unikátní sou-
částí celého projektu. Tento systém umož-
ňuje řidiči vozidla vybaveného navigač-
ním systémem přijímat aktuální dopravní 
informace vysílané formou nehlasového 
přenosu v rámci běžného rozhlasového 
vysílání VKV-FM. Praha je prvním městem 
na území nových členských států EU, kde 
tento systém funguje. Projekt Dopravní 
informační centrum Praha byl připraven  
a je provozován ve spolupráci s Technic-
kou správou komunikací hl. m. Prahy 
a Ústavem dopravního inženýrství hl. m. 
Prahy. Centrum sídlí v budově Doprav-
ního podniku hl. m. Prahy v ulici Na 
Bojišti, kde také mohou zájemci získat 
informace.  Eva Kubátová

Do Jungmannovy ulice se přestěhuje více než 1200 úředníků z 36 budov po celé Praze

Krátce z Prahy

První kolo grantů prevence kriminality 
2006 se konalo koncem února a začátkem 
března. Bylo přijato celkem 55 projektů  
s celkovou požadovanou dotací ve výši 25 
830 697 Kč. Na granty prevence krimina-
lity byla z rozpočtu hlavního města Prahy 
vyčleněna částka ve výši 10 mil. Kč. Výběr 
projektů provádí komise pro prevenci kri-
minality rady HMP podle stanovených prio-
rit hl. m. Prahy v této oblasti.  Zejména jsou 
podporovány projekty zaměřené na zvyšo-
vání pocitu bezpečí na území hl. m. Prahy.  

granty na prevenci

Pražská kanalizační čistírna v Praze-
Bubenči zahájila zkušební provoz 27. 
června roku 1906 a zároveň s ní byla 
samozřejmě vybudována i moderní stoková 
síť. Projekt technicky mimořádně náročné 
stavby vypracovala Městská kanalizační 
kancelář pod vedením mezinárodně uzná-
vaného odborníka, anglického inženýra 
Sira Williama Heerleina Lindleye. Vět-
šina tehdy postavené stokové sítě fun-
guje dodnes, kanalizační čistírna praco-
vala nepřetržitě až do roku 1967 a v dubnu 
1991 byl objekt prohlášen za kulturní 
památku, kterou využívá Ekotechnické 
muzeum. A právě Ekotechnické muzeum 
ve spolupráci zejména s akciovou spo-
lečností Pražské vodovody a kanalizace, 
Pražskou vodohospodářskou společností, 
a. s., a městskou částí Praha 6 je pořada-
telem letošních oslav století pražské kana-
lizace. Záštitu nad akcí převzal primátor 
hlavního města Prahy. A oslavy proběh-
nou od 27. června do 1. července v areálu 
bubenečské čistírny. Veřejnost se při nich 
seznámí s historickým vývojem pražského 
stokování a čištění odpadních vod.

Sto let pražské 
kanalizace
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Kateřinu si nalepíme na dopisy
Medaile si zasloužila Kateřina neumannová 
nejen za své zlaté a stříbrné výkony na olym-
piádě v Turíně, ale i za to, jak zvládla svou roli 
po příletu na letiště v Ruzyni. Ač značně una-
vená a pronásledována nemocí a se svou dcer-
kou za zády, neodmítla odpovědět na žádnou 
otázku…

Nemoc se na vás podepsala, ale přesto jste 
dobyla zlatou medaili. Jak se cítíte v těchto 
hodinách?

Před závodem jsme nemoc zažehnali, 
ale po něm opravdu propukla, snad to 
zvládnou antibiotika. Závěrečný cere-
moniál jsem si moc užila, ale odešla 
jsem z něho o nějakou chvilku dřív, 
nedovedu si představit, jak bych se 
po jeho skončení prodírala davem. 
Trochu jsem spala, ale čekalo mě 
balení a vstávání v půl páté ráno.

Prý na vašich medailích má 
– s nadsázkou řečeno – trochu 
zásluhy i dcera Lucie.

No tak Lucinka byla se mnou na 
začátku a pak odjela. Když se vrátila, jako 
by to apartmá ožilo. Pokud jste tam sám, tak 
nějak víc přemýšlíte o závodě, pokud tam byla 
ona, tak to bylo o něčem jiném.

Jistě si maminčiných medailí váží…
Tříská s nimi o sebe, takže už budu s tím půj-

čováním do jejích rukou opatrnější, medaile 
zatím skončí v trezoru, pak možná v nějaké 
uzamykatelné vitríně spolu s dalšími olym-
pijskými.

Teď vás čeká odpočinek, ale i trénink a spole-
čenské povinnosti. Jak to vše zvládnete?

Snad už nemoc pomine, ale i tak společen-
ské povinnosti většinou odložím na dobu po 
sezóně. Chtěla bych ale v Liberci podpořit akci 
Hledá se nová Kateřina Neumannová, tak to je 
tak jediná věc, kterou v tomto směru plánuji.

Proskočily zprávy, že ne všechno zvládli 
pořadatelé na úrovni.

Měla jsem pocit, že olympijská městečka 
nějak nežijí, mám zkušenosti z jiných olym-
piád. Třeba tam hrály kapely, možná že tohle 

,nežití‘ bylo i příčinou, proč se divákům do 
hor moc nechtělo. Taky jsem šla na doping, 
přímo v dějišti dala moč, ale krev mi odebírali 
ve vzdáleném Sestriere. Takže to bylo trochu 
nedomyšlené. Jinak ale sportoviště jako taková 
byla připravena perfektně.

Teď už jste dosáhla sportovního vrcholu  
a dokonce se váš portrét objeví na známkách…

Slyšela jsem o tom, doufám, že mě lidé budou 
hodně ,lepit‘…

PRImáToR PAvEl bém přivítal na letišti naše úspěšné olympioniky Kateřinu Neumannovou a Lukáše Bauera.

zImNí olymPIJSKé hRy TURíN 2006
TémA měSíCEbřezen 2006 lISTy hlavního města Prahy /�

Krátce
■ „Jsme moc veselí!“
Robert Lang, kapitán hokejistů v Turíně, 
viděl turnaj jednoduše: „Jsme jako Češi 
moc veselí, hokejem se rádi bavíme. Vědělo 
se, že rozhodne čtvrtfinále, tak jaképak stra-
chy. Z Čech se nám doneslo, že si tady tré-
nujeme, jak chceme, ale to nebyla pravda. 
Dneska už všechny týmy umějí bruslit a prát 
se. Bronz je nakonec super.“  

■ ledová koupel 
   za prohranou sázku
Biatlonista Sven fischer splnil svůj slib, že 
pokud vyhraje v itálii zlatou medaili, skočí 
do jezírka, kolem něhož v San Sicariu biat-
lonisté závodili. fischer jako správný otuži-
lec vydržel ve vodě o pouhých dvou stup-
ních teploty celé dvě minuty. Sázku uzavřel 
před olympiádou s kolegou z reprezentace 
Michaelem Röschem. 

■ Bauer přelézal plot
Stříbrný medailista z olympiády Lukáš 
Bauer se nemohl dočkat návratu do České 
republiky. Přes zisk cenného kovu zařa-
dil tuto olympiádu díky špatné organizaci 
na poslední místo ze všech tří, kterých se 
zúčastnil. „Dostalo mě, když v době oficiál-
ního tréninku byly tratě uzavřené a já musel 
přelézat plot a hádat se s policajty, abych se 
vůbec dostal na stadión,“ ještě dnes nevě-
řícně kroutí hlavou.

■ lucinka byla zaskočená
Dcera Kateřiny Neumannové Lucie tvořila 
součást vítězného týmu, který se podílel 
na úspěchu naší běžkyně. Na novináře je 
většinou zvyklá, ale dav zástupců médií, 
který přišel její maminku přivítat na letiště, 
ji překvapil. „Když příjde jeden novinář 
nebo fotograf, je Lucinka ochotná, zvláště 
dostane-li lízátko či jiný pamlsek, slušně 
pózovat, ale dnes těch lidí od tisku na ní 
bylo trochu příliš. Dosti ji to zaskočilo,“ řekla 
Kateřina Neumannová. „Zaskočení“ však 
netrvalo příliš dlouho, Lucinka si za chvíli 
zvykla a v klidu hovořila i do mikrofonu.
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Česká výprava přivezla jednu zlatou, 
dvě stříbrné a jednu bronzovou medaili. 
Nepotvrdily se tak některé optimistické 
výhledy, které hovořily až o šesti cenných 
kovech. Z rekordního počtu 83 reprezen-
tantů se dařilo především zástupcům 
běžeckých disciplín. Na prvním místě 
samozřejmě Kateřině Neumannové, která 
ke stříbru ve skiatlonu ve svém posled-
ním olympijském závodě v kariéře přidala 
na trati dlouhé 30 km vytoužené zlato. 
Ani další stříbro Lukáše Bauera nemuselo 
být v běžeckých stopách poslední. Vinou 
špatně nahlášené mužské štafety pravdě-
podobně přišli naši reprezentanti o další 
výborný výsledek. Do poslední chvíle 

Pokračování ze strany 1

Olympiáda v italském Turíně skončila
o jednu z medailí bojovala překvapivě  
i osmnáctiletá rychlobruslařka Martina 
Sáblíková, která nakonec skončila těsně pod 
stupni vítězů čtvrtá.

Poprvé od „zlatého Nagana“ vybojovali 
čeští hokejisté na olympijském turnaji 
medaili. Svěřenci trenéra Hadamczika zís-
kali bronz za stříbrnými Finy a překva-
pivými vítězi ze Švédska. Naopak žehrat 
na osud mohou Slováci, pro které jediná 
porážka na turnaji znamenala konec všech 
medailových nadějí.

Vedle úspěchů přinesla olympiáda i řadu 
zklamání. V lepší podobě se mohl předsta-
vit například biatlon. Skoro jistě se medaile 
čekala i od skokana Jakuba Jandy, ale vítěz 

Turné čtyř můstků skončil desátý a tři-
náctý. Úspěch každých olympijských her 
závisí na dobré organizaci a úspěších 
domácích sportovců, oba tyto faktory však 
v Turíně nebyly úplně na nejvyšší úrovni. 
Úspěchy Italů se čekaly větší a organi-
zace nebyla podle samotných účastníků 
také úplně nejlepší. Ve srovnání se Salt 
Lake City pokulhávala v Turíně přede-
vším atmosféra v hledištích. Dobrým zna-
mením by se naopak mohlo stát omezení 
dopingových afér na minimum. Jak se 
s těmito faktory vyrovnají organizátoři 
jedenadvacátých zimních olympijských 
her ve Vancouveru, zjistíme již za necelé 
čtyři roky.  Milan Štěrba

bronzové loučení hrdinů z Nagana
nehráli zcela katastrofálně, ale nezářili 

ani jako mistři světa. Předváděli něco mezi 
tím. Proto je bronz hokejistů na olympiádě 
v Turíně přijatelný. Vždyť za námi zůstali 
Rusové, Slováci, Kanaďané i Američané, 
soupeři, s nimiž se nevyhrává lehce. Ale 
přesto nám hokej příliš radosti nepřinesl. 
Kdo za to může? 

„Za  vítězství  mohou  hráči,  ale  za  porážky 
pouze  trenér!“ zní stará pravda, ironicky 
i pravdivě míněná a často vyslovovaná, 
kterou používal i legendární Ivan Hlinka. 
Týká se kouče Aloise Hadamczika? Do jisté 
míry ano, byť jako nováček na postu repre-
zentačního trenéra (od května minulého 
roku) nebyl v jednoduché roli. Nastupoval 
k týmu po tragicky zesnulém Ivanu Hlin-
kovi a po Vladimíru Růžičkovi, dvou veliká-
nech v historii českého hokeje. To vyžado-
valo obrovskou odvahu, která Hadamczikovi 
nechybí stejně jako ctižádost. Leč to je málo, 
nezbytný je i formát osobnosti. Hadamczik 
dokáže být přísný trenér, v Třinci, Vítkovi-
cích či ve Spartě by mohli vyprávět, ale tváří 
v tvář hvězdám NHL se zjevně cítil nesvůj. 

On blíže skoro neznal 
je a oni zase jeho. 
A kdyby jen to. On 
o svých nejis-
totách podá-
val svědectví, 
aniž chtěl. Jak? 
Například často 
o sobě mluví 
jako o „chlapci 
z dědiny“ nebo 

před turnajem v Turíně se nechal rozho-
dit běžnými otázkami, aby posléze novi-

náře nervózně školil. Jsou to zdán-
livé maličkosti, jež však v zúčtování 

bývají důležité. 
Třebaže hrál v Turíně nejstarší 
český tým v historii – s věkovým 
průměrem 30 let –, měl na to, 
aby turnaj vyhrál. Osm ze tři-
advaceti hráčů ze zlaté olympi-

ády v Naganu 1998 

Trenér Alois Hadamczik to neměl na olympijském hokejovém turnaji vůbec jednoduché
– Hašek, Hnilička, Špaček, Jágr, Ručinský, 
Straka, Lang a Hejduk – by se tak rozloučilo 
s reprezentací „zlatě“, a nikoli „jen“ bron-
zově. Co to chtělo? Méně legrácek na trénin-
cích, větší soustředění na obranu při zápa-
sech a taky nebojácnost při pronikání před 
branku soupeře, kde „hokej bolí“. 
A Hlinkův přístup: nechal klidně 
hokejisty hrát v šatně nohejbal, 
ale vzápětí je seřval, bylo-li to 
třeba. Mohl si to dovolit, pro-

tože sám za národní tým výtečně hrál na 
rozdíl od Hadamczika, jenž nebyl ani prvo-
ligovým hráčem. Tohle jsou další zdánlivé 
detaily, o nichž nikdo nemluví, ale které 
jsou mnohdy rozhodující. 

 Pavel Šmíd

dCERA KATEřINy NEUmANNové lUCIE je na zájem novinářů zvyklá, 
ale jejich počet na letišti při přivítání její maminky ji zaskočil.

Zlatá a stříbrná medailistka se objeví na českých poštovních známkách

V Itálii jste říkala, že rozhodnutí o konci, či 
pokračování kariéry padne v dubnu. Změnilo 
se něco od té doby?

Nezměnilo, teď mě čekají závody Světo-
vého poháru. Jen snad jedno malé a nevý-
znamné proti se objevilo, a to, že teď už ode 
mne budou čekat všichni jen samá vítězství. 
Ze sedmdesáti procent se rozhodnu sama, 
ale musím do toho zapojit také nejbližší 
okolí, bez jeho podpory bych se neobešla. 

 Aleš Pohořal
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bezdomovci: problém, který mrazí
Kam s ním? nemám 

na mysli starý slam-
ník jako slavný spisova-
tel Jan neruda ve svém 
věhlasném fejetonu, ale 
pražského bezdomovce. 

Již tradičně během zimy, když uhodí velké 
mrazy, řeší tuto otázku celé vedení pražské 
radnice. A jako obvykle nic dlouhodobě nevy-
řeší. Ani letošní rok není výjimkou.

Každoročně zaznívají věty o tom, že zimní 
období je pro bezdomovce v Praze kritické. 
Tvrdí to pracovníci charitativních organizací, 
azylových domů, sociální pracovníci, přizvu-
kují jim i odpovědní pražští politici. Do hlav-
ního města se navíc na konci roku stahují 
bezdomovci z celé republiky, některé odhady 
hovoří o tom, že jich tu bývá kolem pěti tisíc, 
mluví se ale i o dvojnásobku. Zařízení, kde 
mohou v mrazech nocovat, bývají tak pře-
plněná k prasknutí a další nejsou. Lidé bez 
přístřeší jsou proto nuceni trávit noci na uli-
cích, v podchodech, na nádražích, ve sklepích, 
v parcích či v nočních tramvajích a autobu-
sech. Mrznou, a někteří dokonce i zemřou.

Pomoci by mělo především město, lidé 
vedoucí radnici ale zatím pouze slibovali. 
Například už v roce 2003 členové městské 

další řešení. Ať už je to otevřená stanice metra, 
kde se mohou lidé bez přístřeší ohřát a noční 
mráz přečkat, nebo třeba v Římě rozdávají 
skládací domky z papíru zpevněného lami-
nátem, ve kterých se člověk může pohodlně 
vyspat, ale je tam výrazně teplejší podnebí  
a velké mrazy jsou ve střední Itálii výjimečné.

Neutěšenou situaci kolem bezdomovců se 
ale jistě nepodaří vyřešit během pár dní a ani 
jednou nárazovou akcí. Pražské zastupitelstvo 
se opět nedávno touto palčivou otázkou zabý-
valo. Městská rada dostala úkoly – zejména 
řešení naprostého nedostatku lůžek a vytvo-

ření preventivního opatření. Obávám se 
ale, že opět zůstane jen u těch úkolů, 

jako tomu bylo v minulých letech. 
Mrazy povolí a s nimi povolí také 
problém bezdomovců. Nastane 
opět v letní sezóně, kdy jich je 
plné celé centrum metropole, 

obtěžují turisty a stávají se ostu-
dou města. A pak opět přijde zima 

a budeme tam, kde jsme byli i v předešlých 
letech. Přitom je naší povinností jako vyspělé 

a civilizované společnosti – a zvláště těch, kteří 
ji řídí – postarat se o to, aby lidé bez přístřeší 
v zimě na ulicích nemrzli a neumírali.

Michael Hvížďala, lékař a politik, 
člen pražského zastupitelstva

bEzPEčNé vybíRáNí PENěz z bankomatů je jeden ze schválených projektů.

Praha získala peníze na prevenci kriminality

rady prohlásili, že vybudování nových lůžek je 
opravdu potřebné a že zřídí ubytovnu s dalšími 
lůžky, která by pro bezdomovce sloužila v zimě 
a po zbytek roku pro krizové případy, jako byly 
třeba povodně anebo jsou požáry, havárie atd. 
Nestalo se. Letos alespoň vzniklo na Letenské 
pláni stanové městečko, kde každou mrazivou 
noc přespalo přes dvě stovky lidí bez domova. 
Stany ale nejsou trvalým řešením, které by 
situaci bezdomovců dlouhodobě zlepšilo. 
V zahraničních městech, která problém bezdo-
movců také trápí, dokonce vymysleli některá 

Celkem 16 projektů zaměřených na pre-
venci kriminality schválilo Ministerstvo 
vnitra ČR v rámci programu Partnerství hl. 
města Prahy. Preventivní projekty zamě-
řené například na ochranu seniorů, zdra-
votně postižených či prevenci vykrádání 
automobilů budou financovány z účelové 
státní dotace. 

Ve spolupráci s městskými částmi podalo 
hlavní město Praha celkem 21 projektů v cel-
kové požadované výši 7 213 485 Kč.  Schvá-
leno jich bylo 16, z toho za hl. m. Prahu bylo 
podáno sedm projektů a schváleno pět. 

Mezi úspěšné se zařadil například pro-
jekt Zásady bezpečnosti pro seniory a zdra-
votně a tělesně postižené, který bude spojen 
s informační kampaní zaměřenou na tuto 
rizikovou skupinu obyvatel. Projekt míří 
zejména na zlepšení informovanosti a zvý-
šení pocitu bezpečí. 

Další úspěšnou oblastí je prevence proti 
drobným krádežím, kde budou podpořeny 
projekty se zaměřením na prevenci vykrá-
dání aut (Auto není trezor) a na ochranu 
zejména osobních věcí při nákupech v super-
marketech a při návštěvách restaurací. 

Uspěl rovněž projekt Bezpečná silnice 
všem, který si klade za cíl zvýšení povědomí 
o  základech první pomoci a bezpečného 
chování v silničním provozu. Projekt Praha 
– bezpečná metropole bude zase mládež infor-
movat o možnostech a způsobech ochrany 
proti nejčastěji se vyskytujícím druhům kri-
minality a kampaň Bezpečná směna a výběr 
peněz se soustředí na zajištění vyšší bezpeč-
nosti při směně a výběru peněz z bankomatů, 
zejména v turistické sezóně. Projekty jednot-
livých městských částí se pak týkají zejména 
podpory aktivit nízkoprahových klubů  
a v městské části Praha 11 např. výstavby veřej-
ného skateparku.  Zuzana Havlíčková

Jarní úklid už může začít
Jak se zbavit odpadu? Tuto otázku si s pří-

chodem jara klade mnoho Pražanů. Vedle 
těch, kteří se vrhli na velký jarní úklid 
domácností, jsou i tací, kteří musí po zimě 
likvidovat objemný odpad ze zahrad. 

Vždyť jen v období mezi březnem a květ-
nem 2005 obyvatelé Prahy odložili do 2978 
kontejnerů celkem šest tisíc metrů krychlo-
vých odpadu a dalších šest tisíc kubíků ode-
vzdali ve sběrných dvorech hlavního města 

Prahy. Těch je celkem deset a dalších devět 
provozují jednotlivé městské části. „Náv-
štěvnost  sběrných  dvorů  v roce  2005 
proti  předcházejícímu  roku  výrazně 
vzrostla. Celkem jejich služeb využilo 
107 200 lidí, bylo vybráno více než 28 
tisíc  tun  odpadu  a  Praha  na  jejich 
provoz vynaložila celkem 28,8 mili-
ónu korun,“ vysvětluje radní hlav-
ního města Prahy Miloš Gregar. 
Ve sběrných dvorech lze odevzdat 
v podstatě jakýkoli odpad (dřevo, 
papír, sklo, plasty, vyřazená elek-
trická a elektronická zařízení, 
stavební odpad, odpad ze zeleně 
a také nebezpečné 
odpady, staré barvy, 
fotograf ickou chemii, 
zářivky, staré televizory či moni-
tory), a to kromě pneumatik zdarma. Vždy 
je však nutné se prokázat platným občan-
ským průkazem s trvalým pobytem v Praze. 
Mimopražští mohou sběrné dvory využít 
také, musí ovšem za likvidaci odpadu zapla-
tit. Odpad také nesmí být přivážen firem-
ními vozidly. Provozní doba všech sběrných 
dvorů hlavního města Prahy je ve všední 
dny od 8.30 do 18.00 h. (v zimě od 8.30 do 
17.00 h.), v sobotu od 8.30 do 15.00 h. Hlavní 
tíhu pražského odpadu ale stále likviduje 
největší pražská spalovna v Malešicích. Ta 
je městem od minulého roku provozována 
jako zařízení pro využívání odpadu. Na 

využité teplo se tu vloni proměnilo na 200 
tisíc tun odpadu. Nejde jen o likvidaci, ale 
o následné energetické využití spalovaného 
odpadu, navíc s velmi dobrými výsledky 
v oblasti zplodin, které spalovna do ovzduší 
vypouští. „Bez  nadsázky  můžeme  říci,  že 
díky dokonalé filtraci vypouštíme méně zplo-
din, než kolik vyprodukují auta v blízké Prů-
myslové  ulici,“ uvedl jeden z pracovníků 
vedení spalovny.  Alois Hacke

NEbEzPEčNý odPAd je nutno ve 
sběrných dvorech odborně zlikvidovat.

NEbEzPEčNý odPAd – bEzPEčNoST – SPolEčNoST
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vEšKERá zAřízENí rozebírají pracovníci na jednotlivé složky ke zvláštní likvidaci.

Sběrné dvory
■ Zakrytá, Praha 4-Spořilov
■ Puchmajerova, Praha 5-Jinonice
■ Proboštská 1, Praha 6-Dejvice
■ Voctářova, Praha 8-Libeň
■ Pod Šancemi 444/1, Praha 9-Vysočany
■ Dřevčická 44, Praha 10-Malešice
■ Generála Šišky, Praha 12-Modřany
■ Teplárenská 5, Praha 14-Kyje
■ V Sudech 1488, Praha 16-Radotín 
■ Chvalkovická 3, Praha 20-Horní Počernice 

1.  Považujete třídění odpadů 
za smysluplné?

2.  Máte představu, jak se vytříděný
 odpad dále zpracovává?

lUKáš PollERT:
❶ Ano. Je to cesta, jak se zadarmo zbavit 
starých novin, časopisů, vypitých lahví od 
vína a limonád. Navíc s pocitem, že neskončí 
někde na smetišti, ale opět jako nové obaly 
nebo jiné potřebné produkty. Bez toho tří-
dění by vzniklo jen jedno velké smetiště.
❷ Technologicky přesně ne, ale vím, že 
například z novin se dá udělat toaletní papír 
nebo obaly na vajíčka. Z lahví od vína se dá 
udělat krásný skleněný lustr nebo z petlahví 
zahradní nábytek. To myslím, že je smyslu-
plné využití třídění a následné zpracování 
odpadů.

lAdISlAv šPAčEK:
❶ Teď se už tro-
chu stydím, když 
musím přiznat, 
že před něko-
lika lety mi bylo 
úplně jedno, 
jaký odpad kam 
házím. Neměl 
jsem žádné 
výčitky svědomí, 

protože jsem nad tím nepřemýšlel. Teď je to 
jinak. Asi pod vlivem kampaně nebo přiroze-
ným sebeuvědomováním jsem začal uvažo-
vat, kam kterou část odpadu vyhodím. Dnes 
je pro mě třídění samozřejmostí. Zase nad 
ním nepřemýšlím, dostalo se mi do krve 
a zcela automaticky vkládám různé druhy 
odpadu do různých kontejnerů.
❷ Ano, mám, protože jsem se o to před 
časem začal zajímat. Odpad se dále třídí 
a recykluje. Slyšel jsem, že třeba PET láhve 
se řežou na mikroskopická vlákna, kterými 
se vycpávají zimní bundy, "péřovky". To, co 
se druhotně zužitkovat nedá, se spaluje 
v ekologických spalovnách. Myslím, že je 
dobře, že se třídění odpadu ujalo a lidé se 
chovají k přírodě šetrněji.

gábINA oSvAldová:
❶ Třídění odpadu by 
mělo patřit k základním 
hygienickým návykům 
asi jako čištění zubů. 
Odpadky zásadně tří-
dím, protože když vyho-
dím pytel u plných kon-
tejnerů, mám špatné 

svědomí. To myslím vážně.
❷ U většiny tu představu mám, ale bohužel 
mám dojem, že se ho ještě pořád nezpraco-
vává dost.

Anketa

 INZERCE

Město pomáhá Pražanům s likvidací objemného, ale i nebezpečného odpadu
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móda vtrhne do metropole
Přátelé módy se mohou těšit již na osmý roč-

ník mezinárodního festivalu módy Prague 
Fashion Week. Uskuteční se pod zášti-
tou primátora v pražském Mánesu od 
27. března do 3. dubna. O hostech 
ze zahraničí intenzivně jedná ředi-
telka eva Valová, z domácích návrhá-
řek přislíbily účast třeba Monika Drá-
palová, Tatiana Kovaříková, kolekci pro 
další sezónu chystá i Denisa nová 
a další známé oděvní desig-
nérky. 

Titul talent sezóny 
bude na jarním PFW 
obhajovat Ondřej Adá-
mek. Po neúspěšné 
obhajobě Natálie Stek-
lové akademie módy 
navrhla, aby mladý 
návrhář mohl pří-
pravu své obhajovací 
kolekce konzultovat 
s renomovaným návr-
hářem, držitelem titulu 
výtvarník sezóny. Letos 
se proto poradní funkce 
ujala Radka Kubková. Sou-
částí jarního festivalu 
módy bude také finále sou-
těže Junior, určené pro nej-
mladší designéry v oblasti 
oděvu a obuvi. Tématem 
byla tentokrát „čistá linie“. 
Do užšího kola se probo-

jovalo 35 prací. Konečný vítěz bude vyhlášen 
v průběhu samotného PFW. 

Při lednovém setkání, kam zástupce 
firemních partnerů, novináře a další 
přátele módy pozvali pořadatelé 
Prague Fashion Week, se mluvilo 
i o tom, co kdo v této sezóně chystá 
anebo co už se komu podařilo. 
Návrhářka Hana Havelková už 

například byla jako jediná česká 
reprezentantka na 
Plese německého prů-
myslu a hospodář-
ství, pořádaném ve 
staré frankfurtské 
opeře. Téma letošní 
soutěže – kterou 
Hana mimocho-
dem v roce 2003 
vyhrála – ovliv-
nil fotbal: do 

Německa proto 
vezla splýva-
vou „fotbalovou“ 
róbu, ozdobenou 
noblesním les-
kem, vysokým 

límcem z peří 
a hlavně výrazným, 
kulatým otvorem 
na boku. Na jeho 
ploše si návrhářka 
pohrála s hně-
dými flitry ve tvaru 
nového fotbalového 

festival Prague fashion Week začíná v pražském Mánesu 27. března

Studenti soutěží
Koncem listopadu minulého roku proběhlo 

slavnostní zahájení již 5. ročníku české části 
mezinárodního projektu Global Manage-
ment Challenge Euromanager, nad kterou 
hlavní město Praha převzalo záštitu. Účast-
níci byli seznámeni s očekávanými změnami, 
mezi které patří například změna dosavad-
ního „eurologa“ soutěže tak, aby odráželo 
celosvětový charakter soutěže. Novým prv-
kem letošní edice je také přidělovaní patro-
nátu nad soutěžními týmy, který se proje-
vil jako oboustranně užitečný. „Pro studenty 
je  velmi  vítanou  příležitostí,  jak  skloubit  své 
doposud  získané  teoretické  znalosti  s  fungo-
váním  reálné  firmy.  Děje  se  tak  prostřednic-
tvím  přímé  spolupráce  a  komunikace  s jejími 

vedoucími  pracovníky.  Patronát  rovněž  při-
měje  soutěžící  k větší  motivaci  a  odpověd-
nosti  počínat  si  v soutěži  co  nejlépe  a  svého 
patrona  nezklamat,“ řekl radní hl. m. Prahy 
Jan Štrof. Nejen to je ale motivací účastníků 
soutěže. Jednou z dalších lákavých cen pro 
vítězný tým je bezplatné studium MBA nebo 
víkendový pobyt v Rakousku. Kdo tyto ceny 
vyhraje, bude známo až po mezinárodním 
finále ve Varšavě, které se uskuteční začát-
kem května. Nyní se soutěž nachází na konci 
kola druhého, ve kterém měří síly 64 student-
ských a manažerských týmů, z nichž osm 
nejlepších postupuje do národního finále 
v březnu. Teprve poté se vítězný tým vydá 
bojovat o hlavní cenu do Polska.  (red)

Žižkovská „liduška“ má nové sídlo
Původní Lidová škola umění – hudební 

a taneční obor – vznikala od roku 1948. Tato 
„pobočka“ se postupně osamostatňovala 
a v roce 1957 byla začleněna v celostátním 
měřítku do jednotné školské soustavy. z kla-
vírního a houslového oddělení se škola roz-
šiřovala o další nástroje. V roce 1962 měla 
škola oddělení klavíru, houslí, violoncella, 
klarinetu a zobcové flétny, lesního rohu, 
trubky, pozounu a akordeonu. zakrátko při-
byla výuka saxofonu, tuby, kytary a zpěvu. 
O 28 let později, tj. roku 1990, byla Lidová 
škola umění přejmenována na základní 
uměleckou školu v Praze 3.

Do konce ledna tohoto roku měla hlavní 
budova sídlo v Koněvově ulici. Budova školy 
byla ale umístěna v nevyhovujícím objektu, 
proto se vedení školy rozhodlo ji přestěho-
vat do nové budovy v areálu ZUŠ v Učňovské, 
také v Praze 3. Tento objekt škola předsta-
vila k prvnímu únoru tohoto roku. „V rámci 
investiční akce poskytlo naše hlavní město více 
než  32  mil.  Kč.  Rekonstrukce  budovy  v are-
álu  v Učňovské,  její  přístavba  o  schodišťo-
vou  část  a  nástavba  sálu  pro  potřeby  ZUŠ 
proběhly  poměrně  v krátkém  čase,  a  to  od 
začátku  července  do  konce  prosince.  Do  cel-
kové  realizace  stavby  bylo  v závěru  zahrnuto 
i  prvotní  vybavení  školy,  jako  např.  elektro-
nické zabezpečení, bezpečnostní skla oken na 

chodbách, žaluzie, úprava výtahu apod.,“ řekl 
radní hlavního města Prahy Jan Štrof. Slav-
nostně otevřen a veřejnosti představen byl 
také originálně řešený koncertní sál, který 
se v budově nachází. Ten bude sloužit dětem 
nejen pro třídní přehrávky, školní a veřejné 
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KUlTURA – šKolSTví – zdRAví

Zaznamenejte si
■ Sobota 11. března
Slavnostní vernisáž při příležitosti zahájení 
výstavy Marka Vašuta s názvem fotogra-
fie. Výstava bude přístupná veřejnosti od 
12. března do 2. dubna denně od 14 do 
17 hodin. Akci pořádá Městská část Praha 
22, kulturní komise RMČ 22 a uhříněveské 
muzeum. Vstupné je dobrovolné.
Praha 22 – Muzeum Uhříněves, Nové 
náměstí 1251, od 15 hodin 

■ Pondělí 1�. března
Městská část Praha 13, Komunitní centrum 
sv. Prokopa a Klub Klein společně uspořá-
dali další koncert z cyklu Třináctého na tři-
náctce. Tentokrát pod názvem Písně pro 
hlas, kytaru a harfu. Od 19 hodin spolu se 
Slávkem Klecandrem na koncertu vystoupí 
Michal Hromek a Kateřina Doležalová.
Vstupné je dobrovolné.
Praha 13 – Komunitní centrum sv. Prokopa, 
V Hůrkách 1292, 155 00 Praha 13

míče, určeného k blížícímu se mistrovství 
světa ve fotbale. Martina Nevařilová leží pro 
změnu v knihách o historii kubánské módy – 
chystá totiž novou „kubánskou“ kolekci. Také 
Ivana Follová pohlíží dál než za česká humna: 
kromě nové kolekce – která bude prý hodně 
společenská a až nezvykle zdobná – se rýsuje 
pozvání českého konzulátu do Abú Zabí. Svou 
módní přehlídku tam bude prezentovat při 
příležitosti říjnového státního svátku České 
republiky. Radka Kubková vedle spolupráce 
na kolekci Ondřeje Adámka právě dokončila 
interiér restaurace (bývalý Bazar v Nerudově 
ulici). Ten si totiž noví majitelé přáli promě-
nit pomocí textilií – Radka tu zaexperimen-

PTAčí ChřIPKA: 
 zásady prevence 

RAdNí JAN šTRoF se zúčastnil slavnostního otevření žižkovské "lidušky".

koncerty, koncerty absolventů, celostátní  
a mezinárodní soutěže, výměnné koncerty  
s podobnými školami doma i v zahraničí, ale 
budou se zde konat i vystoupení pro různé 
společenské organizace a při nejrůznějších 
příležitostech.  Zuzana Havlíčková

V souvislosti se šířením viru ptačí 
chřipky v Evropě se situací a možným 
dalším vývojem zabývalo i vedení Prahy 
společně s odborníky. „Není samo-
zřejmě žádný důvod k panice, přesto 
však cítíme povinnost informovat oby-
vatele našeho města o zásadách, které 
by pro prevenci případného rozšíření 
této nákazy na území ČR měl každý  
z nás dodržovat,“ prohlásil pražský pri-
mátor Pavel Bém.

Pro člověka hrozí nebezpečí nákazy v pří-
padě úzkého kontaktu s nakaženým ptá-
kem. Jak zdůraznil pražský hygienik Vla-
dimír Polanecký: „V žádném případě by se 
proto lidé neměli mrtvých zvířat dotýkat či 
sami je někam vozit. Obecně by měla být 
věnována větší pozornost hygieně, přede-
vším mytí rukou. Myslivci by si měli dávat 
pozor při honech a pohybu v lesích. Malo-
chovatelé drůbeže – v Praze není žádná 
drůbeží farma – by si měli pozorně všímat 
svých chovů a jakékoli změny nahlásit vete-
rinární službě.“ 

Veterinární služba je podle Antonína 
Kozáka z Městské veterinární správy 
v Praze v epidemiologické bdělosti. „Pro 

záSAdy PREvENCE
■ Vyvarovat se přímého kontaktu s nale-

zeným uhynulým ptákem či zvířetem 
■ Nález mrtvého ptáka či zvířete hlásit 

na telefonním čísle 156 
■ Dodržovat zásady hygieny, především 

mytí rukou

důlEžITá TElEFoNNí číSlA
Pro oznámení nálezu uhynulých ptáků 
a zvířat: 156 – MP hl. m. Prahy 
Tísňová linka Policie ČR: 158
Městská veterinární správa v Praze: 
222 522 126, 222 513 281 

sběr a svoz nalezených mrtvých ptáků 
i ostatních zvířat, který zajišťuje Městská 
policie hl. m. Prahy, platí přísná hygienická 
pravidla. Z nálezů jsou odebírány vzorky, 
které jsou testovány v laboratořích Státního 
veterinárního ústavu.“

Pokud by došlo ke zjištění případu pře-
nosu viru na člověka, Praha má krizový epi-
demický plán, který vychází z národního 
pandemického plánu pro celou republiku. 
„K možnému dalšímu vývoji přistupujeme 
jako ke krizové situaci,“ uvedl náměstek pri-
mátora Rudolf Blažek. „Chtěli bychom proto 
ujistit veřejnost, že Praha má jasno v preven-
tivních opatřeních proti ptačí chřipce.“  (ek)

tovala s mnoha čtverečními metry řídce tka-
ného lnu. Nejkurióznější novinky na módní 
téma si však na večírku sdělili Marek Houda, 
zástupce vládní agentury Czech Trade, part-
nera Prague Fashion Week, s produkční 
tohoto módního festivalu Lenkou Buřičo-
vou. Řeč byla o lesní moudrosti, konkrétně 
o speciálním oblečení pro nimrody, s nimiž 
měli oba diskutéři osobní zkušenost. V debatě 
konstatovali, že dobře střižený úbor z kva-
litního materiálu je i pro myslivce základ. 
Klasický zelený kabát s knoflíky z paroží prý 
i tuto sezónu doplní trendové zateplené pod-
kolenky, kapesníček s motivem jelena a slu-
šivá štětka za klobouk.  Milan Štěrba

lEžéRNí měSTSKoU módU minule předvedla třeba Ruska Máša Šarojevová. 
Festival nenabízí oblečení pouze pro dámy, na snímku vlevo ukázka z kolekce pánského 
společenského oblečení Išky Fišárkové, držitelky prestižního titulu Výtvarník sezóny Změny v systému 

sociálních služeb
V současné době vrcholí legislativní 

proces k přijetí zákona o sociálních služ-
bách, jehož účinnost se předpokládá od  
1. ledna 2007, u některých ustanovení již od 
1. července 2006. Zásadní změnou, kterou 
v oblasti poskytování a financování služeb 
sociální péče přinese, bude především 
individualizace systému sociálních služeb. 
V praxi to znamená, že dotace na sociální 
péči dostane klient ve výši podle stupně 
bezmocnosti a sám si pokaždé vybere druh 
sociální služby i poskytovatele.

Zákon rovněž nově zavádí registr posky-
tovatelů sociálních služeb. O zápisech 
bude rozhodovat krajský úřad příslušný 
podle místa trvalého nebo hlášeného 
pobytu fyzické osoby nebo sídla práv-
nické osoby.

Dotace ze státního rozpočtu na zajiš-
tění poskytování sociálních služeb bude 
poskytována prostřednictvím rozpočtu 
kraje v návaznosti na registr poskytova-
telů a zpracování střednědobého rozvojo-
vého plánu kraje na rozvoj služeb.

Ministerstvo práce a sociálních věcí 
v současné době zpracovává návrh pro-
váděcích předpisů. Pravděpodobně bude 
vydána vyhláška, která stanoví maxi-
mální výši úhrady za konkrétní sociální 
službu. Úroveň cen bude postupně modi-
fikována samotným trhem – nabídkou 
a poptávkou v místě a čase. 

Mgr. Hana Halová, radní HMP

f
O

TO
: f

A
S

H
iO

N
 P

O
iN

T 
P

R
A

H
A

f
O

TO
: A

R
C

H
iV

f
O

TO
: D

A
V

iD
 T

U
R

E
C

K
ý



CMYK CMYK

CMYK CMYK

Stále rozšiřujeme náš pracovní kolektiv 
ve stavebních profesích. 

Generální ředitelství: 
Plzeňská 298/276, 150 00 Praha 5
Telefon: 257 282 111, Fax: 257 282 518
E-mail: energie@enas.cz, Web: www.energie-as.cz

Provádíme inženýrské, občanské 
a bytové, báňské, průmyslové stavby, 
ocelové a železobetonové konstrukce.

dlouhodobý partner českých obcí a měst

 INZERCE

Třetí největší město jihu Itálie, bari 
v regionu Apulie, nabízí dnes návštěv-
níkům řadu protikladů. Přístavu o 300 
tisících obyvatelích dominují historické 
památky, najdete tady krásné pláže 
a vdechnete romantickou, typicky ital-
sky živou atmosféru. Kontrastem je ale 
stále vysoká kriminalita, problémy ve 
veřejné dopravě nebo nedostatek měst-
ské zeleně. „Je trochu jako ze starých 
romantických komedií s detektivní záplet-
kou,“ shrnuje s trochou nadsázky Mirka  
Ferrarová, místní rodačka, která už deset 
let žije v Praze.

Jisté je, že na návštěvníka města dý-
chá z každého koutu historie, která sahá 
k samým kořenům evropské civilizace. 

Za římské éry bylo Barium pouhým cen-
trem obchodu. Za Saracénů se však v roce 
847 stalo správním střediskem regionu 
a poté sídlem „catapana“, byzantského 
vládce Itálie. Za Normanů, kteří město 
ovládli v roce 1071, posílilo Bari pozici 
námořní velmoci a začalo konkurovat 
Benátkám. V současné době je správním 
střediskem celého regionu.

„Nejznámější památkou je bezesporu Basi-
lica di San Nicola, jeden z prvních velkole-
pých  normanských  kostelů,  založený  roku 
1087.  Jeho  stavba  znamenala  zdroj  inspi-
race pro další. Prostý zevnějšek vyniká vyso-
kým  štítem  s  věžemi  po  stranách.  Vstupní 

PRAhA A EvRoPSKá UNIE

bari jako z romantické detektivky
Jihoitalský přístav nabízí krásné pláže, ale stále bojuje s kriminalitou

portál byl ztvárněn v apulijském románském 
stylu, ale reliéfy na ostění dveří a na oblouku 
nesou  arabské,  byzantské  a  antické  prvky,“ 
popsala M. Ferrarová. Z dalších pamětihod-

6/ lISTy hlavního města Prahy  březen 2006

KATEdRálA Sv. SAbINA 
patří k turisticky vyhledávaným 
památkám Bari.

f
O

TO
: C

K
 L

U
D

O
R

Další finance 
z fondů Unie

ností jsou podle jejích slov turistickým láka-
dlem například Apulijský románský dóm 
z 12. století anebo hrad založený Rogerem 
II., který v letech 1233–1239 upravil Frid-

rich II. „Nesmíme  ale  také  zapomenout  na 
spoustu kostelíčků anebo „Lungomare“. To je 
cesta  podél  pobřeží,  která  se  jmenuje  Naza-
rio  Sauro  a  byla  postavena  během  fašismu 
v minulém století. To  je moc hezké a roman-
tické místo,“ doplňuje M. Ferrarová.

Pokazit dojem z návštěvy může naopak 
podle M. Ferrarové zážitek z hromadné 
dopravy, která tady prý není zrovna na 
vysoké úrovni. „Pokud  byste  čekali  komfort 
podobný  síti  MHD  v Praze,  byli  byste  velice 
zklamáni.  Ani  většina  místních  hromadnou 
dopravu  nevyužívá,  i  mladí  Italové  si  raději 
koupí auto nebo motorku,“ vysvětluje.

Právě s motocykly souvisí další palčivý pro-
blém jihoitalského přístavu – vysoká krimina-
lita. Mladíci na motorkách totiž stále brázdí 
město a nepozorným dámám kradou kabelky 
přímo z rukou. „Bari  není  bezpečné  město. 
Zejména  turisté,  kteří  tento  zdejší  fenomén 
neznají,  odjíždějí  z Itálie  rozzlobení,“ podo-
týká studentka politologie M. Ferrarová.

Přesto se podle jejích slov vyplatí Bari nav-
štívit, zejména na jaře a v letních měsících, 
kdy mohou návštěvníci spočinout třeba na 
jedné z městských pláží.

„V posledních  letech  se  řada  věcí  zlepšila. 
Ve městě se objevilo více hřišť a bazénů, řada 
turistů  ocení  rozsáhlý  trh  s mořskými  plody, 
který  je  tu  otevřený  každý  den.  Jezdím  tam 
se  svými  přáteli  často  a  myslím,  že  na  Bari 
všichni  vzpomínají  v dobrém,“  uzavírá stu-
dentka.  P. Habáň

Zájem o dotace z Unie
převyšuje jejich možnosti

Více než trojnásobná suma by byla zapotřebí 
k tomu, aby všechny projekty, které Magis-
trát hl. m. Prahy přijal v rámci třetích výzev 
k předkládání žádostí o podporu z Jednotného 
programového dokumentu pro Cíl 3 (dále JPD 
3), získaly podporu. Se zájmem na straně škol, 
neziskových organizací, pražských městských 
částí i podnikatelů se setkaly všechny oblasti  
tzv. opatření JPD 3, v rámci nichž bylo možné 
se o dotaci ucházet. Netradičně byly termíny 
uzávěrek rozdělené. Už v minulém čísle jsme 
informovali o projektech ze sociální oblasti, 
kterých se sešlo 79. V pátek 17. února skončil 
příjem pro projekty zaměřené na rozvoj škol 

Už podruhé měli možnost malí a střední 
podnikatelé působící na vybraných úze-
mích metropole v uplynulých týdnech 
předložit žádosti o finanční podporu 
z fondů EU. Do tzv. 2. výzvy, která skončila 
15. února, podali podnikatelé v grantovém 
schématu dotačního programu Jednotný 
programový dokument pro Cíl 2 (JPD2) 
celkem šest projektů s celkovou dotací ve 
výši 12,6 miliónu korun. 
Ve 2. výzvě, která byla vyhlášena 16. pro-
since 2005 a do které se mohli přihlásit 
podnikatelé z území zahrnujícího 24 vybra-
ných městských částí, bylo na dotace 
připraveno celkem 50,4 miliónu korun. 
Polovinu z této sumy hradí EU a po jedné 
čtvrtině hl. m. Praha a státní rozpočet ČR. 
Podnikatelé, kteří podnikají alespoň tři 
roky, tak mohou na rozvoj svých ekono-
mických aktivit získat podporu do výše 
100 tisíc eur a maximálně 30 % celko-
vých způsobilých výdajů projektu, přičemž 
za způsobilé jsou považovány ty výdaje, na 
které lze žádat dotace z grantového sché-
matu programu JPD2. 
Přestože během celé výzvy konzultovali 
pracovníci desítky projektů, do finále, tedy 
k předložení žádosti, jich dospělo nakonec 
šest. Jejich celkové výdaje dosáhly 52,5 
mil. Kč, z toho 41,6 mil. Kč činily způso-
bilé výdaje. V opatření 2.2.1 – Grantové 
schéma na rozvoj malých a střeních pod-
niků mohou žadatelé získat prostředky 
na rozvoj podnikaní ve vybraných obo-
rech, mezi které patří např. zpracovatelský 
průmysl, stavebnictví, ubytování a stravo-
vání, činnosti v oblasti výpočetní techniky, 
technické zkoušky a analýzy, praní a che-
mické čištění textilních, kožených a kožeši-
nových výrobků, kadeřnické, kosmetické 
a podobné služby, služby v oblasti tělesné 
hygieny aj.  imp

KdE SE dozvíTE víCE?

DotaČní PrograM JPD 2
www.praha-mesto.cz/jpd2
www.strukturalni-fondy.cz/jpd2

Michal Struha, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 002 859
e-mail: michal.struha@cityofprague.cz 

DotaČní PrograM JPD 3
www.praha-mesto.cz/jpd3
www.esfcr.cz

Kateřina Murlová, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 003 959, 236 003 914
e-mail: katerina.murlova@cityofprague.cz,
jpd3@cityofprague.cz 

/135  projektů, celkově bylo žádáno 744 mil. 
Kč, k dispozici 196 mil. Kč/ vzdělávání dospě-
lých /120 projektů, žádáno téměř 705 mil. Kč, 
k dispozici necelých 190 mil. Kč/ a také na 
zvyšování kvalifikace lidí pracujících v ces-
tovním ruchu /přijato 50 projektů, požado-
váno 208 mil. Kč, k dispozici částka necelých 
116 mil Kč/. Díky velkému zájmu o třetí výzvu 
se Praha nemusí obávat, že by peníze z Evrop-
ského sociálního fondu, které na program 
JPD 3 poskytla Evropská unie, nenašly využití  
a musely být vráceny do Bruselu. Ještě třeba 
všechny projekty pečlivě posoudit – několi-
kastupňové hodnocení si vyžádá přibližně  
6 měsíců, ale zkušenosti z minulých výzev  
a také poznatky z konzultací, které pracovníci 
magistrátu poskytovali, naznačují, že se Praze 
podaří šanci na podporu z EU v podobě JPD 3 
využít beze zbytku. (red)

miliardy z EU pro Prahu
Bonus ve výši šesti miliard korun na 
podporu zaměstnanosti a konkurence-
schopnosti, ale také zdroje na spolufi-
nancování rekonstrukce ústřední čis-
tírny odpadních vod slibuje Praze dlouho 
očekávaný dokument Finanční perspek-
tiva pro léta 2007–2013, který Evropská 
rada schválila po dlouhých a bouřlivých 
diskusích na přelomu roku.

Ačkoli tento závazný sedmiletý finanční 
rámec, na jehož základě se každoročně 
připravuje samostatný roční rozpočet 
Unie, v lednu nenašel dostatečnou pod-
poru v Evropském parlamentu, už nyní lze 
na základě Radou schváleného dokumentu 
předjímat, co finální podoba Praze přinese. 
Konečná jednání mezi Evropským parla-
mentem, Radou a Komisí, která budou pro-
bíhat v březnu, mohou sotva zásadně změnit 
podobu v prosinci schválené perspektivy. 
Česká republika dopadla, co se týče cel-
kových příjmů i příjmů na hlavu, mezi ostat-
ními členskými státy jako jedna z nejlepších, 
a tak je třeba situaci Prahy vnímat v kon-
textu celé republiky.
Praha jakožto relativně bohatý region 
nemůže čerpat finanční prostředky na poli-
tiku soudržnosti z tzv. Cíle 1 – Konvergence, 
do kterého je v rámci filozofie této evropské 
politiky rozdělováno nejvíce peněz a který 
je určen regionům, jejichž HDP na osobu je 
nižší než 75 % průměrného HDP celé Evrop-
ské unie. Do tohoto cíle spadají s výjimkou 
Prahy všechny české regiony a na tento 
cíl je pro zmíněné sedmileté období určeno 
cca 493 mld. Kč. Praha bude naopak moci 
čerpat finanční prostředky na tzv. Cíl 2 – 
Konkurenceschopnost a zaměstnanost pro-
střednictvím nově vzniklých programů Praha 
– Konkurenceschopnost a Praha – Adapta-
bilita. Částka navržená do těchto programů 

sice není zrovna závratná – jde o 194 mil. € 
(cca 5,6 mld. Kč; v běžných cenách), ale po 
intenzivním vyjednávání jak na národní, tak na 
regionální pracovní úrovni v Bruselu dostala 
Praha přislíbeno navýšení ve výši 225 mil. € 
(cca 6,5 mld. Kč; v běžných cenách), tyto pro-
středky budou začleněny pod operační pro-
gram Praha – Konkurenceschopnost. Praha 
již nyní připravuje návrhy na využití zmíněného 
navýšení hlavně v oblasti pokrytí investičních 
potřeb města.
Praha může čerpat další prostředky z fondu 
soudržnosti, ve kterém na Českou republiku 
jako celek připadá cca 7,8 mld. € (cca 234 mld. 
Kč). Z tohoto fondu je možné financovat velké 
projekty z oblasti dopravy a životního prostředí. 
Praha zde nalezne zdroje například na spolu-
financování očekávané rekonstrukce čistírny 
odpadních vod, což je jeden z pražských prio-
ritních projektů, jehož závažnosti si je vědoma 
i Evropská komise. Připravené jsou však i další 
významné projekty v oblasti dopravy i život-
ního prostředí. Další potenciální finanční pro-
středky by mohla Praha čerpat v oblasti mezi-
regionální spolupráce. Po vyjasnění pravidel 
čerpání v této kapitole bude moci využívat 
finanční podporu pro prohlubování své dobré 
spolupráce s významnými městy či regiony EU. 
A pokud by bylo více dobrých nápadů a pro-
jektů než peněz ze zmíněných fondů? Pak se 
můžeme ještě zaměřit na speciální programy, 
které bude Komise v následujícím sedmile-
tém období vypisovat ve formě tzv. výzev, a to 
například výzev na projekty v oblasti kultury, 
vzdělávání, výzkumu a vývoje a další. Ačkoliv 
může při konečném vyjednávání kompromisu 
mezi Radou, Komisí a Evropským parlamen-
tem dojít k drobným změnám, je potřeba si 
uvědomit, že konečný přísun peněz do České 
republiky, potažmo do Prahy, bude záležet 
především na dostatečném množství a kvalitě 
předkládaných projektů.      L. Kopecká

Správné odpovědi únorového kvízu:
1. b, 2. d, �. c, �. a
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SDRUŽENÍ LINKA BEZPEČÍ 
provozující Linku bezpečí a Linku vzkaz domů pro děti 
a mládež získalo grant EU podpořený MHMP a MPSV 
na výcviky v krizové intervenci.

SLB otvírá Vzdělávací středisko, jež nabízí:
„Výcviky v krizové intervenci“ pro zájemce, 
kteří pracují, studují nebo bydlí v Praze. První 
akreditovaný “Výcvik v telefonické krizové in-
tervenci” v délce 160 hodin začíná v březnu 2006.
Po splnění předepsaných podmínek a úspěšném 
absolvování výcviku může absolvent nastoupit na 
pozici konzultanta Linky bezpečí či Linky vzkaz domů. 
Základní cena výcviku: 7 400 Kč; studenti mají 20% 
slevu a další slevu získají zájemci o práci na LB či LVD. 

Informace o výcviku vč. přihlášky lze získat na 
www.linkabezpeci.cz/projekty_vzdelavaci_stredisko.cz

Dům seniorů „Hvězda“
Český červený kříž otevřel v Praze 6 nový dům pro seniory.

 V objektu je celkem 19 malometrážních bytů s vybavenými kuchyňkami pro jed-
nu až dvě osoby, obytná hala s odpočinkovými zónami a terasou, čajová kuchyňka, 

prádelna se sušárnou, vířivá vana, k dispozici je i velká upravená zahrada. 
Praktický lékař v sousedství, možnost rehabilitace, dovoz jídel i praní prádla.

Volné poslední 2 byty!

Podrobné informace k možnosti ubytování v Domě seniorů „Hvězda“ 
Vám sdělí vedoucí pí. Otčenášková. Tel.: 224 922 778.
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největší pražské parky, jako jsou například 
Stromovka, Petřín, Letenské sady a další, 
čekají s jarem rozsáhlé opravy. Celkem 
město vyjdou na více než 70 miliónů korun. 
Stromovku čeká rozsáhlá investice, která 
naváže na práce v předchozích letech. Půjde 
především o regeneraci Starého parku, kte-
rá  zahrnuje kompletní rekonstrukci exis-
tujících cest a vegetační úpravy. Celkové 
náklady akce jsou 8,3 miliónu korun. 

Na jaře začnou i zahradní úpravy v okolí Pla-
netária. „Jde  vlastně  o  obnovu  zeleně  v celém 
okolí  Planetária  včetně  vybudování  nového 
mobiliáře a slavnostního osvětlení. Z rozpočtu 
město  jen  na  tuto  investici  letos  vynaloží 
zhruba dvanáct miliónů korun a další desítky 
miliónů dáváme na práce v ostatních historic-
kých parcích první kategorie, o které se Praha 
stará,“ řekl radní Miloš Gregar. 

V Letenských sadech se připravuje rekon-
strukce občerstvení a veřejné WC na Baště  
sv. Maří Magdaleny. Praha na investici vyna-
loží 8,5 miliónu korun a navíc opraví a obnoví 
vstup do Letenských sadů od zámečku. 

Na Petříně bude pokračovat rekonstrukce 
ohradní zdi Lobkovické zahrady, což zahr-
nuje především kompletní obnovu  ohradní 
opěrné zdi včetně přilehlých schodišť v parku 
na Petříně. Ta přijde na 17,5 miliónu korun. 
A za další dva milióny park obohatí nové 

víceúčelové hřiště pro míčové hry v Seminář-
ské zahradě, kde město obnoví také pěší trasy 
a provede zahradní úpravy. 

Kinského zahradu čeká obnova celková. 
Výběrové řízení na dodavatele stavby už pro-
bíhá a je to rozsáhlá rekonstrukce za 22 mili-
ónů korun, zahrnující také opravu bastionu 
a opěrné zdi. V letošním plánu oprav a rekon-
strukcí historických parků je také Vítkov, 
který ovšem přijde na řadu o něco později. 

 PRAhA v PRoměNáCh

Dne 24. září 1483 dobyli ozbrojení 
měšťané podporovaní chudinou náhlým 
útokem radnice všech tří pražských měst 
a obsadili Pražský hrad i Vyšehrad. Část kon-
šelů byla pobita (na novoměstské radnici 
vyházena z oken), šest dalších bylo popra-
veno. Povstání, které vyvolalo v zahraničí 
obavy, že začaly nové husitské války, nepře-
rostlo však v  širší konflikt. Pražané po roč-
ním vyjednávání s králem Vladislavem ii. 
Jagellonským, který v době útoku pobýval 
v Kutné Hoře, dosáhli uznání stavu věcí 
vzniklého povstáním i potvrzení všech svých 
požadavků. Cenou za to byla pouhá formální 
omluva a navrácení uchvácených pražských 
hradů do králových rukou. Tento smír spolu 
s navazujícími dohodami mezi kališnickou 
a katolickou stranou „o obecný pokoj zem-
ský“ znamenal konec pokusů panovníka 
a katolické šlechty o ovládnutí a rekatolizaci 
metropole království. Byl potvrzením poli-
ticko-náboženské koncepce „království dvo-
jího lidu“, kterou vytvořil a uplatňoval král 
Jiří z Poděbrad (+1471). Uzavření kutnohor-
ského náboženského míru 13. března 1485 
pak ukončilo dobu násilné konfrontace obou 
vyznání a zahájilo stočtyřicetileté období 
v tehdejší Evropě zcela ojedinělé nábožen-
ské tolerance. 

Pražská města v letech 1483–1485 uhá-
jila své postavení zcela samosprávných obcí 
a uznávané hlavy městského stavu. Jejich 
samostatnost byla o to větší, že Vladislav ii. 
opustil po povstání své sídlo v Králově dvoře 
na Starém Městě a vrátil po sto letech králov-
skou rezidenci zpět na bezpečnější Pražský 
hrad. Dříve, než královský architekt Bene-
dikt Rejt dokončil jeho nové opevnění a nový 
palác s velkým sálem, byl Vladislav zvolen 
uherským králem a natrvalo přesídlil z nespo-
lehlivé kacířské Prahy do Budína (1490). Pro 
pražská i další města, která patřila do třetího 
stavu, nabyla plného smyslu titulatura „svo-
bodných královských měst“.

Po ukončení náboženské konfrontace 
a po umenšení a vzdálení královské moci 
vyvstal však městům silnější konkurent. Byla 
jím koalice nižší a vyšší kališnické i kato-
lické šlechty, která se spojila, aby získala 
rozhodující vliv ve státě. Připravila pražské 
měšťany o dosud jimi zastávané zemské 
úřady a v novém zákoníku, tzv. Vladislavském 
zřízení zemském (1500), zpochybnila politické 
postavení městského stavu. Nadto začala 
hospodářským podnikáním na svých statcích 
porušovat privilegia královských měst, přede-
vším právo várečné a právo mílové. Pražská 
města proto Vladislavské zřízení neuznala 
a stanula v čele branného svazu, jehož silné 
vojsko hájilo zájmy královských měst zbraní 

STRÁnKY z PRAŽSKÉ HISTORIe    XVI.

STARoměSTSKé NáměSTí s mariánským sloupem a Krenovým domem kolem 
roku 1900 (horní snímek) a současný stav.
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a dodávalo váhu argumentům městských 
vyjednavačů. Léta trvající konfrontace byla 
ukončena v říjnu 1517 kompromisní Svato-
václavskou smlouvou. V ní šlechta uznala 
politická práva královských měst jako třetího 
stavu (po pánech a rytířích), kdežto města 
rezignovala na své výrobní a tržní monopoly, 
především na výhradní právo vaření a pro-
deje piva. 

V době zápasu se šlechtou přes králov-
ské zákazy postupně sílily snahy o sjedno-
cení pražských měst. Spojení se nakonec 
uskutečnilo rozhodnutím velkých obcí Sta-
rého a Nového Města dne 30. srpna 1518. 
Pražská městská velmoc, která takto vznikla, 
byla však oslabována stále ostřejšími vnitř-
ními spory. Konzervativci, hlásící se k tra-
dičnímu staroutrakvismu, provedli v srpnu 
1524 násilný převrat a vyhnali z města své 
odpůrce, kteří byli stoupenci novoutrakvismu 
ovlivněného Lutherovým učením. Nastolená 
diktatura v čele s  primasem Janem Paškem 
z Vratu se udržela u moci čtyři roky. Konec 
jí učinil nový král ferdinand i. Habsburský 
(1526–1564), který po vstupu na český trůn 
vyvinul soustavné úsilí k obnově panovnické 
moci a autority. Politický vliv a vojenská moc 
královských měst v čele se silnou spojenou 
Prahou se vymykaly jeho vladařské kon-
cepci. Proto jedním z prvních aktů ferdinan-
dovy ofenzivy proti přílišné autonomii těchto 
měst bylo rozdělení Prahy překvapivým jme-
nováním zvláštní městské rady pro Staré 
a pro Nové Město 9. září 1528. Znamenalo 
i konec samovlády Jana Paška, neboť král 
dosavadního pražského diktátora do žádné 
z nových rad nejmenoval. Navíc ochromil 
nezávislou vnitřní městskou demokracii tím, 
že zakázal svolávání schůzí velkých obcí bez 
svého svolení. Městský stav se ocitl v defen-
zivě, z níž se již nedokázal vymanit..  

 Václav Ledvinka
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Příště: Od pokoření ke slávě města 
– Rudolfinská Praha 

PRAšNá bRáNA před novogotickou 
úpravou s budovami býv. Králova dvora,  
1. pol. 19. stol.

Vrchol a počátek konce 
svobody královských měst 

Stromovku, Petřín a Letenské sady čekají opravy

PRoSToR PřEd PlANETáRIEm ve Stromovce bude nově upraven.
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obNovA zElENě – KUlTURA – hISToRIE

Éra vrcholného baroka v jeho české a pražské 
specifické podobě je prezentována řadou 
jmen. Mezi tato jména nepochybně patří 
i jméno sochaře, nerozlučně spjatého s tváří 
Prahy – Maxmiliána Ferdinanda brokoffa, 
který před 275 lety, dne 8. 3. 1731, zemřel.

Rodina Brokoffů přišla do Prahy ze Spišské 
Soboty v Uhrách. Otec Jan si otevřel sochař-
skou dílnu na rohu Skořepky a Uhelného trhu, 
kde se učil a pracoval i syn Maxmilián Fer-
dinand s dalšími sourozenci. Později se stě-
hují do domu U Salátů na Národní třídě, 
kde posléze umírá otec i sourozenci na 
nemoc kameníků – souchotiny. Na roz-
díl od řemeslného umu otce a sou-
rozenců byl Maxmilián Ferdinand 
nadaným umělcem. Zdokonalo-
val se prý i v dílně slavného 
O. F. Quitainera, do Itálie se 
však pro chudobu nedostal. 
Vídeňský pobyt pro něho 
znamená setkání a později 
i přátelství se slavným archi-
tektem Fischerem z Erlachu, 
s nímž později spolupracuje na 
výzdobě jeho staveb. Většina 
jeho  prací je však spjata s Karlo-
vým mostem v Praze. Vedle řady 
plastik  (sv. Barbora, sv. František 
Serafinský, sv. Kajetán, sv. Fran-
tišek Borgiáš, sv. Ignác z Loyoly – 
sousoší, které se zřítilo do vody při 
povodni r. 1890 – a dalším, často 
ve spolupráci s otcem) je jeho 
nejznámější prací 
sousoší sv. Jana 
z Mathy, Felixe 
z Valois  a sv. 
Ivana, přezdívané 

Turek, na Karově mostě. Oslavuje zaklada-
tele řádu trinitářů, kteří vykupovali křesťany 
z tureckého zajetí. Dalším významným poči-
nem ve spolupráci s Fischerem z Erlachu je 
sochařská výzdoba náhrobku Jana Václava 
Vratislava z Mitrovic v kostele sv. Jakuba.

K dalším oblíbeným a známým dílům patří 
průčelí Morzinského paláce v Nerudově ulici, 
které vyzdobil sochami dvou mouřenínů pod-
pírajících balkón, dále jde o alegorické busty 
Dne a Noci a Čtyři díly světa v atice. Fasádu 
domu U Zlatého  jelena zdobí jeho plastika  
sv. Huberta s jelenem. Nelze opomenout ani 

řezbářské práce, z nichž vyniká kalvárie pro 
kostel sv. Havla. Na  sklonku svého života 
vytvořil pro Prahu ještě mariánský sloup 

na Hradčanském náměstí. Mimo Prahu 
pracoval i ve Vídni, kde se podílel výzdo-

bou hlavního oltáře na nejvýznamněj-
ším díle Fischera z Erlachu – kos-
tele sv. Karla Boromejského. Posléze 

odchází do Slezska, kde zanechává 
řadu prací.

Do Prahy se vrací těžce nemo-
cen a – pravděpodobně v souvis-

losti s přepracováním – umírá. Je 
pohřben na dnes již zrušeném hřbi-
tově u kostela sv. Martina ve zdi. 
Je připomenut pamětní deskou od  

B. Kafky na zdi kostela. Max-
milián Ferdinand Brokoff  
je jedním z nejvýznam-

nějších tvůrců barok-
ního monumentálního 

realismu. Jeho plas-
tiky podnes uchvacují 
svou zvláštní, jímavou 

vnitřní citovostí. 
 Mgr. Bohumil Černý, 

radní hl. m. Prahy

maxmilián F. brokoff

Zatím se projednává dokumentace, po jejím 
schválení proběhne výběrové řízení na doda-
vatele stavby a v létě by mohla začít první 
etapa rozsáhlého projektu, který mimo jiné 
zahrne vybudování nových dětských hřišť. 
Pokud bude k dispozici více peněz, přijde 
ještě letos na řadu také obnova sítě parko-
vých cest, doplnění mobiliáře atd. S pokračo-
váním rekonstrukcí se tady počítá i pro další 
léta.  Luděk Schreib

V úterý 14. března se ve francouz-
ském Cannes znovu otevřou brány 
Festivalového paláce, aby se na již 17. 
ročníku renomovaného veletrhu nemo-
vitostí a investičních příležitostí MIPIM 
2006 představili nejvýznamnější evrop-
ští a světoví investoři, developeři, banky 
a finanční instituce, realitní odborníci, 
města i celé regiony. Na veletrhu mají 
vlastní stánky téměř všechny evropské 
metropole i ty nejrespektovanější společ-
nosti světového realitního trhu. Nechybí 
ani hlavní město Praha: v nejprestižnější 
části Festivalového paláce bude mít svou 
expozici na ploše téměř 100 m2 již poje-
denácté v řadě za sebou. Praha přichází 
na letošní veletrh s ambicemi předsta-
vit se jako město, které se v průběhu let 
stalo vhodným podnikatelským prostře-
dím pro velké investice.  (red)

Praha se chystá 
do Cannes

Květinové věže
Město v loňském roce koupilo 39 květinových 
věží, které v rámci projektu „Rozkvetlé radnice“ 
nabídlo městským částem. Věže se lidem líbí,  
a proto si je Praha 2, Praha 6, Praha 8, Praha 
11, Praha 14 a Praha 22 chtějí nechat a samy se 
o ně starat. Proto město požádaly, aby jim kvě-
tinové věže věnovalo. „Věže  stály  necelých  800 
tisíc korun, ale kupovali jsme je proto, aby oživily 
a zpříjemnily přístupy k místním radnicím. Jsme 
rádi, že se projekt podařil, že se věže líbí a že se  
o ně místní radnice chtějí postarat. Rádi jsme jim 
je  proto  i  majetkově  předali,“ řekl radní Miloš 
Gregar. Jak upřesnil, Praha městským částem 
věnuje dvacet věží.  (red)

Pražské parky rozkvetou

PAvEl zEdNíčEK předal začátkem 
února prezidentovi Charity ČR Miloslavu 
Fialovi v jejím pražském sídle ve Vladi-
slavově ulici kojeneckou stravu od Hamé 
Zlín za více než 300 000 korun. 
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